
רואים רחוק,
רואים ברור

 הרואה את הנולד



חכמי ישראל לאורך הדורות ראו חשיבות ביכולת
'לראות את הנולד'.

האם לדעתכם תכונה זו חשובה?
מדוע?



מהי 'דרך ישרה'?
מדוע לראות את הנולד זו תכונה

המתאימה להגדרה 'דרך
ישרה'?

אָמַר (רבי יוחנן בן זכאי) להֶָם
(לתלמידיו): 

רָה ּ אֵיזוהִֹי דֶרֶךְ ישְָׁ ּ ורְּאו צְאו
ידְִּבַּק בָּהּ הָאָדָם.  שֶׁ
מְעוןֹ אומֵֹר:  רַבִּי שִׁ

הָרואֶֹה אֶת הַנוּלֹדָ...
(מסכת אבות, פרק ב', משנה ט')



הָרואֶֹה אֶת הַנוּלֹדָ. צופֶֹה ומַּבִּיט
ְ עָתִיד להְִיותֹ, ומִּתּוךְֹ כךָּ ֶ בְּמַה שּׁ

ב הֶפְסֵד מִצְוהָ כנְּגֶדֶ נמְִצָא מְחַשֵּׁ
כרַ עֲבֵרָה כנְּגֶדֶ הֶפְסֵדָהּ כרָָהּ ושְּׂ שְׂ

(רבי עובדיה מברטנורא).

מה ההבדל בין התנהלות 'ספונטנית'

לבין כזו המחשבת מראש את

הרווחים ואת ההפסדים?

האם יש סיטואציות בהן נכון יותר

להיות ספונטני?



כיצד מחשבה קדימה יכולה לסייע לנו להפוך את העולם
למקום טוב יותר?

לכל אדם יש מעלות בהן הוא יכול לתרום לעולם. לכל
אדם יש סיטואציות בהן הוא צריך להיעזר באחרים. מדוע

לדעתכם העולם בנוי באופן כזה?

ולפיכך אמר 'הרואה את הנולד', וכאשר רואה
את הנולד, בוודאי הוא גומל חסד לאחר.
שחושב כי פעם אחר יהיה צריך אל דבר, יחזור
ויעשה לו גם כן טובה, והוא עומד להשלים גמול.
וכמו שאמר הכתוב (קהלת יא, א) "שלח לחמך

על פני המים כי ברוב הימים תמצאנו".
(מהר"ל).



הפסימי מתלונן על הרוח,
האופטימי מצפה שהיא
תשתנה, החכם מכוון את

המפרש בהתאם.
וויליאם ארתור וורד

כיצד אנו יכולים לכוון
את המפרשים שלנו?



רוסֹ מוקְֹדוןֹ ְּ אַל אֲלכֶסְַּנדְ בָרִים שָׁ ְּ רָה ד עֲשָׂ
אֶת זקְִניֵ הַנגֶּבֶ, אָמַר להֶָן:

אֵידֵין מִתְקְרֵי חַכיִּם (איזה אדם נקרא
ּ חָכםָ – הָרואֶֹה ּ ליֵהּ: אֵיזהֶו חכם)? אֲמַרו

אֶת הַנוּלֹדָ.

מדוע לדעתכם ראיית הנולד נחשבת 'חכמה'?
מדוע היה חשוב לאלכסנדר הגדול לברר מיהו חכם? 
האם לדעתכם יש קשר בין המילה המקראית 'חכמה'

– מיילדת – לבין החכם הרואה את הנולד?



וחכם עדיף מנביא...
מה שלא עשתה הנבואה, בכלי מלחמתה

החוצבים להבות אש לבער מישראל עבודת
אלילים ולשרש אחרי עיקרי ההשפלות היותר

גרועות של עשק וחמס, של רצח וזמה,
רדיפת שחד ושלמונים, עשו החכמים

בהרחבת התורה, בהעמדת תלמידים הרבה
ובשנון החקים הפרטיים ותולדותיהם.

"הליכות עולם לו, אל תקרי הליכות אלא
הלכות".

הרב קוק מציין כי הדרך לחולל שינוי היא
באמצעות למידה והעברת החכמה. כיצד

נוכל להשתמש בכלי זה בחיינו?
כיצד נוכל לרכוש את תכונת 'הרואה את

הנולד'?



חכמים דייקו בלשונם וכתבו 'הרואה
את הנולד' ולא 'את שיוולד'.

המילה 'נולד' יכולה לשמש גם
במשמעות של עבר, מה שנולד כבר. 

כאשר אנו לומדים מהניסיון ומבינים
את הסיבות שהובילו לתוצאות

ולתהליכים שונים אנו יכולים להפוך את
העולם למקום טוב בהרבה.

אלה שלא לומדים
מההיסטוריה נידונו
לחיות אותה שוב.

 (ג'ורג' סנטיאנה)
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